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Először 2018-ban jártam Hollandiában, akkor úgy alakult, hogy munka miatt egy évre oda is 

költöztem. Előtte is érdekelt már a holland nyelv és kultúra, nem ez volt az első találkozásunk. 

Abban az évben egy kis városban, Nieuw-Vennepben Amszterdam mellett laktam. Akkor 

szereztem az első benyomásaimat a városokról, múzeumokról, a hollandok mindennapi 

életéről. Lenyűgözött az ország, hogy egyfajta rendszer, állandóság mindenhol megfigyelhető, 

ám minden város más és más, melyhez sokat hozzátesz az interkulturális sokszínűség is. Abban 

az éveben biztos alapokat kapott a holland nyelvtudásom és még tovább nőtt a holland kultúra 

iránti tudásvágyam. 

Idén lehetőségem nyílt Erasmus ösztöndíjjal visszatérni, Utrechtben tanulni egy fél évig. 

Augusztusban, amikor megérkeztem, kicsit úgy éreztem, mint aki hazaért. Budapesten és 

Hollandiában is otthon érzem magam. A két időszak között, amennyire a pandémia miatt 

kialakult helyzet engedte, persze többször is jártam Hollandiában egy-egy hétvégére barátokat 

meglátogatni, ám mégis egészen más érzés újra hosszabb időre visszaköltözni. Mivel a 

tanulmányaim miatt tértem vissza ebben az évben, természetesen új és más jellegű közegbe 

kerültem. Főként nyelvészeti tárgyakat volt lehetőségem felvenni, így vegyesen, az itteni 

néderlandisztika szakos és a nyelvészeti szakos hallgatókkal voltak közösen az óráim. Meg 

kellett tanulnom újra tanulni, az itteni oktatási formát, tanulási formát elsajátítani. Itt kevesebb 

tárgyat, rövidebb ideig, de sokkal mélyebben tanulunk. Többet kell olvasni, kutatni és több időt 

kell egyénileg az órákra, vizsgákra való felkészülésre fordítani. Heti szinten három óránk van 

tárgyanként, így nagyobb léptékkel haladunk a tananyag tekintetében is. Fontos szerepet kap 

az órákon való aktív részvétel, prezentálás, saját gondolatok megosztása és a visszajelzés 

adásának lehetősége is. Mivel az egyetemen holland, néderlandisztika szakos hallgatókkal 

voltak közösen az óráim egy része, kihívást jelentett számomra, hogy egy-egy új tárgyat holland 

akadémiai nyelvezettel, a csoporttársaimmal lépést tartva tanuljak. Hiszen nekik a holland az 

anyanyelvük és csupán a tananyagot kellett elsajátítaniuk. Bár szerencsére nekem sem okozott 

gondot az órákon a tananyag követése, mégis több időt és figyelmet kellett, hogy fordítsak az 

órákra való felkészülésre és a beadandók elkészítésére, hogy megfelelő akadémiai stílusban 

íródjanak.  

Be kell, hogy valljam korábban a nyelvészet különböző ágait sosem éreztem magamhoz igazán 

közel, itt az utrechti egyetemen mégis sikerült meglátnom a nyelvészet szépségét, melyet 



nagyban köszönhetek Dr Marijana Marelj-nek, aki az egyetemen a kutató nyelvészeti 

mesterszakos program koordinátora. Az előadásain olyan lelkesedéssel mesélt a nyelvészet 

egyes területeiről, ami könnyen magával ragadja az embert. Fontosnak tartom megemlíteni, 

hogy mivel az utrechti egyetem az egyik vezető kutató egyetem Európában, így egy másik 

tárgyunk keretében több aktuális elméleti és alkalmazott nyelvészeti kutatásba volt szerencsénk 

betekinteni. Illetve a Praat program használatát is elsajátíthattuk, ami egy beszédelemzéshez 

használt program a fonetika területén. 

Bár nem voltak kifejezetten holland nyelvóráim, mégis úgy érzem, hogy sokat fejlődött a 

nyelvtudásom természetes módon, ugyanakkor az angol nyelvből is főként az akadémiai 

nyelvezet használatát sikerült jobban elsajátítanom. A mindennapok során napi szinten 

használtam a holland, az angol és a magyar nyelvet is, ennek az üdítő változatosságát 

kifejezetten szerettem. Néha persze előfordult, hogy amikor fáradt voltam fel sem tűnt, hogy 

nem váltottam át az egyik nyelvről a másikra. 

Hollandiában a lakhatás kérdésének a megoldása nagy kihívás elé állítja a diákokat, nem csupán 

a külföldi hallgatók, de a holland diákok is általában hosszas keresés után találnak maguknak 

szobát, lakást. Gyakran az egyetemi tanulmányaik kezdetén egyszerűbb, amennyiben 

megoldható az otthonról való bejárást választani, mint az adott egyetemi városban, jó áron 

szobát találni. A kiköltözés elött nekem is többen javasolták, hogy kezdjek el időben szállást 

keresni, mivel Hollandiában az egyetemek nem biztosítanak lakhatási lehetőséget. A nyár 

folyamán jómagam is több mint száz helyre jelentkeztem, de nem sikerült az általam belőtt 

árkategóriában, lakcím bejelentésének lehetőségével szobát találnom. Míg végül az utolsó 

pillanatban az SSH-n (Student Service Housing) keresztül, egy visszamondott foglalásnak 

köszönhetően sikerült szobát foglalnom a kampusz területén. 

Az itt töltött idő alatt újra a mindennapjaim részévé vált a biciklizés, hiszen amellett, hogy 

biztonságos, a városon belül praktikusabb is, mivel gyorsabban odaér A-ból B-be az ember, 

mintha a tömegközlekedést választja. Egy kis eső pedig itt senkit sem tántoríthat el attól, hogy 

biciklire pattanjon. Amellett, hogy praktikus, egyben olcsóbb megoldás is ezt az opciót 

választani, mivel Erasmusos diákként nem járt utazási támogatási kedvezmény. Az óráim nagy 

része a belváros különböző részein volt, így gyorsan a mindennapi rutinom részévé vált egy 20 

perces reggeli biciklizés be a belvárosba. 

Amikor pedig az időm engedte, igyekeztem minél több új helyre ellátogatni az országon belül. 

Korábbi itt tartózkodásom alatt is a főként a Randstad-on belül mozogtam, barátaim, 



ismerőseim nagy része is ezekben a városokban lakik. Hollandia méretéből adódóan könnyű a 

szomszédos országokba is ellátogatni akár csak egy hétvégére. A fél év során jómagam is 

többször jártam Belgiumban, főként a flamand részen. Bár sok helyre eljutottam, még így is 

bőven maradt felfedezni való a következő alkalomra. 
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